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Minőségi keretek és lencsék
Szakszerű kidolgozás

Ingyenes szemvizsgálat
Hozzáférhető árak

Magyarkanizsa, Piac tér 8.
Kedd, csütörtök, péntek: 9 – 16 h,

Szerda: 12 – 18 h,
Szombat: 8 – 12 h

Újdonság: vérelemzések (vérkép, biokémia, gyorstesztek) a helyszínen!

8-tól 19 óráig

www.karhpoliklinika.net
BELGYÓGYÁSZAT – endokrinológia, kardiológia

ÁLTALÁNOS orvos, GYERMEKorvos,
ORTOPÉDIA, CSONTSŰRŰSÉGMÉRÉS,

UROLÓGIA, NEUROPSZICHIÁTRIA,

ULTRAHANG – hasi, mell, pajzsmirigy, prosztata
LABORATÓRIUM, EREK DOPPLER-vizsgálata
4D BABAMOZI (CD, fényképek, mérések, 3000)

SZŰRŐVIZSGÁLAT-csomag (EKG,vérnyomásmérés, pajzsmirigy-,
mell-, hasi ultrahang, vércukor-, vérzsír-, csontsűrűségmérés, 3000)

Magyarkanizsa, Kard u. 1. Tel.: 024/876 454, 063/534 029

NŐGYÓGYÁSZ – tanácsadás, szűrővizsgálat
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A magyar nemzet 
nem lehet vágott virág 

a vázában
Egy idézettel kez-

deném Magyarország 
alaptörvényéből. 

„Jogrendünk alapja, 
szerződés a múlt, a je-
len és a jövő magyar-
jai között.” Nekünk a 
jelen korban élő ma-
gyaroknak a nemzeti 
ünnepeink kiváló al-
kalmat nyújtanak arra, 
hogy ezt az íratlan, de 

minden magyar emberben élő legfontosabb 
szerződést a lelkünkbe véssük, tiszteljük és 
betartsuk. Nem lehetünk vágott virág a vá-
zában, amely ideig-óráig gyönyörködtet, de 
előbb-utóbb sorsa az elhervadás, a nyom nél-
küli eltűnés. Minden év március 15-e emlé-
keztet, kötelez bennünket arra, hogy a márci-
usi ifjak, Kossuth, Batthyány, Görgey 
és a több tízezer honvéd küzdelme 
nem csak egy vágott virág pil-
lanatnyi ragyogása volt, ha-
nem a folytonosság jegyében 
egy örök érvényű érték. Egy 
olyan érték, amely minden 
ma élő és a jövőben megszü-
lető magyar ember elvitatha-
tatlan, elrabolhatatlan szellemi 
vagyona. A múltban sok mindent 
elvehettek és el is vettek tőlünk, 
szabadságot, hazát, kisajátíthat-
ták történelmi nagyjainkat, tu-
dományos vívmányainkat, mű-
vészeti értékeinket, de 1848. 
március 15. olyan szellemi 
érték, olyan erkölcsi alap, 
amely a legnehezebb törté-
nelmi pillanatokban is biztos 
fogódzót jelentett. 

1848-ban született meg az a magyar 
nemzet, amely a reformkorban fogant. Ez 
a „kisgyermek” már másfél éves korában a 
szabadságharc leverésével megkapta az első 
nagy pofont. A fi atal magyar nemzet még-
is talpra állt. Majd jöttek a későbbi arcon 
ütések, a vesztes világháborúk, az ország 
feldarabolása, kommunista diktatúra formá-
jában. Mindig talpra álltunk. A történelmi 
tapasztalatból nem nehéz levonni a követ-
keztetést, hogy a sorscsapások sorozata ez-
zel nem ért véget. Igaz, az osztrák és orosz 

szuronyokhoz képest ma enyhébb formá-
ban, de sokkal alattomosabb módon jelent-
keznek ezek az ütések. Gyakran ezeket a 
történelmi pofonokat olyanok adják a nem-
zetnek, akik itt élnek közöttünk és magyarul 
beszélnek. Ahogy 1848-ban is voltak né-
hányan ilyenek, úgy ma se lehetnek sokkal 
többen. A keresztényi megbocsátás és ha-
rag nélkül kell rájuk is gondolnunk, hiszen 
valószínűleg ők is magyarok csak nemzeti 
hovatartozásuknál fontosabb számukra egy 
első hallásra haladónak, felvilágosultnak 
tűnő világnézet.

A szentírás szerint az Isten próbára te-
szi azokat, akiket szeret. A történelmi ta-
pasztalat alapján joggal vonhatjuk le a 
következtetést, hogy minket, magyarokat, 
de velünk együtt a közép-európai és bal-
káni nemzeteket a jó Isten nagyon szeret. 

Napjainkban egy „új világ” küszöbén 
állunk, ahol éppen a történelem 

viharaiban megedződött kis 
nemzeteknek van jövője, a 
sors által eddig elkényezte-
tett, mára teljesen eltunyult 
nagyobb lélekszámú nem-

zetekkel ellentétben. Mára 
teljesen bizonytalan, hogy 

száz év múlva egyáltalán lesz-
e német nemzet, vagy Németnek 
nevezhető ország. Ugyanennek 
a kételyemnek adhatok hangot 
– bár nagyon nem szeretném 
– a többi ma még gazdagnak 
tűnő, de már tartását vesztő, 
a történelem tanulságait le-
vonni képtelen nyugat-euró-

pai nemzetekkel kapcsolatban 
is. Egy biztos: Magyarország és a magyar 
nemzet évszázadok múltán is létezni fog. 
Meggyőződésem, hogy a fájdalmas törté-
nelmi sorscsapásoknak is komoly részük 
van abban, hogy a XXI. század elejére egy 
erős, büszke, céltudatos – és bátran ki me-
rem mondani – egyre sikeresebb nemzetté 
válhattunk. Ez az erős tartás egyértelműen 
1848 öröksége is, amelyre minden magyar 
méltán lehet büszke.

Kávai Szabolcs

A címlapfotót A címlapfotót 
Puskás Károly készítette.Puskás Károly készítette.
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VISSZAPILLANTÓ
2018. 03. 06. – 2018. 03. 12.

HATÁRON INNEN
Múlt szerdán leállították a forgalmat a 
Kruševac és Đunis közötti szakaszon, mert 
Đunisnál kiöntött a Déli-Morava, közölte a 
Szerbiai Motorosszövetség. 

A vajdasági folyókon és csatornákon, ame-
lyek a Vajdasági Vizei Közvállalat felügye-
lete alá tartoznak, a jelen pillanatban nincs 
veszély, a vízszint mindenhol a rendes árvíz-
védelmi szint alatt van. Az előrejelzések sze-
rint viszont a felmelegedéssel együtt várható 
a hó gyors olvadása is, ezért a közvállalat 
illetékes szolgálatai készen állnak és aktívan 
követik a vizek állását, írta egy héttel ezelőtt 
a 021.rs hírportál. 

A múlt csütörtökön kanyarójárványt hirdet-
tek Nagykikindán. A Batut Intézetben azt 
mondják, öt kanyarós megbetegedést jelen-
tettek. Ez a járvány újabb esete Vajdaságban, 
de egész Szerbiában is.

A Vajdasági Magyar Szövetség egy hete 
sajtóközleményben szólította fel a Szabad-
kai Egészségház vezetőjét, hogy vizsgálja 
felül azon döntését, miszerint Csantavéren 
és Bajmokon megszűnne a délutáni mentő-
szolgálat és az éjjeli orvosi ügyelet. Az újon-
nan meghozott döntés értelmében minden 
marad a régiben, a két településen. Megma-
radnak az eddig megszokott egészségügyi 
szolgáltatások. 

Gyilkosság alapos gyanújával vette őrizetbe 
a rendőrség a horgosi 56 éves S. Irént, aki 
a Szabadkai Közkórházban, ahol nővérként 
dolgozott, cianid tartalmú injekciót adott be 
férjének, aki ennek következtében elhunyt. 
A holttestet Újvidékre vitték boncolásra. Az, 
hogy cianid végzett a férfi val, a boncolás 
pénteken elkészült eredményei alapján de-
rült ki, ami után az asszonyt őrizetbe vették, 
írta a Novosti. 

Szabadkán a Lazara Nešić térről, a Vajdasá-
gi Bank épülete elől csütörtök éjszaka eltűnt 
a három második világháborús néphős szob-
ra. A rendőrség elvégezte a helyszínelést, az 
alapfokú ügyészség helyettes ügyésze pedig 
minősített lopásként értékelte, mert kultu-
rális javakról van szó, írja a subotica.com. 
Kizúr István, Lazar Nešić és Matko Vuković 
bronz mellszobrát a múlt század hatvanas 
éveiben helyezték ki. 

Hétfőn volt 15 éve, hogy Belgrádban, a szerb 
kormány épülete előtt meggyilkolták Zoran 
Đinđićet, Szerbia akkori miniszterelnökét 
és a Demokrata Párt vezetőjét. A Đinđić 
elleni merénylet megszervezéséért 40 év 
börtönbüntetésre ítélték Milorad Uleme-
ket, a vörössapkások egykori parancsnokát, 
valamint a gyilkosság közvetlen elkövetőjét, 
Zvezdan Jovanovićot, Ulemek egykori he-
lyettesét. Zoran Đinđić meggyilkolásának 
politikai hátterére máig nem derült fény.

A legnagyobb hazai kereskedelmi láncok 
fontolgatják, hogy elkezdik megfi zettetni 
a fogyasztókkal a műanyag zacskókat. Az-
óta van napirenden ez a kérdés, mióta az 
Európai Bizottság februárban elfogadta a 
műanyagról szóló stratégiát, s olyan intéz-
kedéseket hozott, amelyek 2019 végére 90 
darabban határozzák meg személyenként a 
maximális éves zacskófogyasztást.

HATÁRON TÚL
Csúcstalálkozót tart Szöul és Phenjan Észak- 
és Dél-Korea határán áprilisban – jelentette 
be múlt kedden a szöuli elnöki hivatal, mi-
után visszatért Észak-Koreából Mun Dzse 
In dél-koreai elnök küldöttsége. 

Kiterjedt embercsempész-hálózatra csaptak 
le március 7-én hajnalban a román ható-
ságok Temes és Arad megyében. Amint a 
romániai szervezett bűnözés és terrorizmus 
elleni ügyészség (DIICOT) a honlapján 
közölte: a nemzetközi embercsempész-há-
lózat felgöngyölítésére közös nyomozócso-
portot hozott létre a németországi bűnül-
döző szervekkel. A 2017-ben szerveződött 
hálózat Törökországból juttatta Bulgárián, 
Szerbián, Románián, Magyarországon és 
Ausztrián keresztül Németországba az ille-
gális bevándorlókat.

A fl oridai törvényhozás az elmúlt szerdán 
megszavazott egy olyan törvényt, amely 
korlátozza a katonai jellegű fegyverek vise-
lésének jogát, de lehetővé teszi, hogy egyes 
tanárokat és iskolai alkalmazottakat felfegy-
verezzenek. 

Milliók csatlakoztak a nemek közti esély-
egyenlőség követeléséért meghirdetett or-
szágos nőnapi sztrájkhoz csütörtökön Spa-
nyolországban, ahol a nagyvárosok utcái 
megteltek tüntetőkkel. 

Donald Trump amerikai elnök májusban 
találkozik Kim Dzsong Un észak-koreai 
vezetővel – jelentette be a dél-koreai elnök 
nemzetbiztonsági tanácsadója a washingtoni 
Fehér Házban. 

Helyszíni becslések szerint tízezres nagyság-
rendű tömeg gyűlt össze a pozsonyi Szlovák 
Nemzeti Felkelés (SNP) terén pénteken késő 
délután annak a tüntetésnek a keretében ame-
lyet „Álljunk ki a tisztességes Szlovákiáért” 
jelszóval hirdettek meg. A tüntetés a múlt heti, 
a meggyilkolt újságíróra való, akkor még po-
litikamentes emlékezésként meghirdetett több 
ezres „gyászmenet” folytatásának tekinthető, 
ám attól eltérően a mostani megmozdulások 
szervezői követeléseik között már nyíltan 
megjelölték a kormány távozását is.

Meghaladta a 359 ezret azoknak a magyar-
országi lakcímmel nem rendelkező választó-
polgároknak a száma, akiket névjegyzékbe 
vettek az áprilisi országgyűlési választásra; 
a regisztrációra a levélben szavazáshoz van 
szükség – derül ki a Nemzeti Választási Iro-
da (NVI) szombat reggeli adataiból. 

Románia nemzetközi kötelezettségvállalá-
sára hivatkozva kérték Székelyföld auto-
nómiáját szombaton Marosvásárhelyen, a 
székely szabadság napja alkalmából tartott 
megemlékezés és tüntetés résztvevői. 

Az oroszok 69 százaléka szavazna Vlagyi-
mir Putyinra a vasárnap megtartandó el-
nökválasztáson – közölte a VCIOM orosz 
állami közvélemény-kutató intézet. 

Bejelentette lemondását hétfőn Robert Ka-
linák, a szlovák kormány belügyminisztere. 
Döntését azzal indokolta, hogy távozásával 
is szeretne hozzájárulni az országban kiala-
kult helyzet stabilizálásához.

Összeállította: Bödő Sándor
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E S E M É N Y T Á RE S E M É N Y T Á R

Amikor mindenki elfér a gyalogjárdán – kivéve 
a gyalogosokat!

Nem új keletű, ráadásul szinte mindennapos jelenség a ma-
gyarkanizsai volt malom parkolóhelyén kialakult káosz, amit a 
Visa-prom vállalatban dolgozók gépkocsijai okoznak. A Szabad-
kai útnak a város kijárata felőli részén illetve a négy kisutcában 
lakók nap mint nap szembesülnek azzal, hogy nem tudnak el-
menni a számukra kiépített gyalogjárdán a keresztben, hosszá-
ban parkoló gépkocsik miatt. Nem egyszer nyergesvontatók is 
parkolnak itt, ami tovább nehezíti a helyzetet. A gépjárművek 
annyira elállják a gyalogosok útját, hogy egy ember is alig vagy 
egyáltalán nem fér el közöttük. Mit tegyen akkor az, aki netán 
babakocsit szeretne ott eltolni vagy éppen tolókocsiban próbál-
kozna meg az átjutással? Nem tudnak elmenni azok az idősebb 
személyek sem, akik csak a maguk mellett tolt kerékpárjukra tá-
maszkodva tudnak biztonságosan gyalogolni. Ilyenkor az egyet-
len megoldás, hogy a gyalogos kimegy az úttestre, hogy megke-
rülje a parkoló járműveket. Amennyiben esős idő van, nem csak 
a forgalom jelentette veszélynek, hanem egy jó kis lefröcskölés-

nek is ki van téve az ember fi a, ha meg kisebb gyerekről van 

szó, különösen veszélyes, ha neki is ki kell mennie az útra. Né-
hány éve már tettem javaslatot a probléma megoldása érdekében 
a magyarkanizsai helyi közösségnél, de sajnos nem történt sem-
mi. A kocsik maradtak, mi gyalogosok meg jobb híján továbbra 
is kiszorulunk az úttestre. Ez a felvétel március 8-án készült.

Bödő Sándor 

Ülésezett ma egy hete a községi képviselő testület, a napiren-
den 11 pont szerepelt, amelyeket kivétel nélkül egyhangú döntés-
sel fogadtak el. A képviselők jóváhagyták a rendeletjavaslatokat 
a községi jogsegélynyújtásról, a vízszolgáltatásról és a sportolói 
ösztöndíjakról, de a mezőgazdasági területek és építmények vé-
delméről, a mezei károk megelőzéséről is.

– A jogsegélynyújtásról szóló rendelet meghatározza, hogy a 
jövőben mely tételek lesznek továbbra is ingyenesek és melyek 
kerülnek valamilyen szintű megfi zettetésre. Fontos napirendi 
pont volt a mezőgazdasági területek védelméről szóló rendelet-
javaslat is, ami alapján szabályozva lettek a földes utak elszán-
tására vonatkozó előírások, módosítások és a nomád legeltetésre 
illetve az ezekből származó károkra vonatkozó törvénymódosítá-
sok is, ezért úgy gondolom, hogy a jövőben sokkal hatékonyab-
ban tudjuk a mezőőrök által ezeket a károkat valamilyen módon 
kordában tartani vagy esetleg teljesen megszüntetni – nyilatkozta 
Szarapka Ede, a községi képviselő testület alelnöke.

A képviselők elfogadták a szabadkai Regionális Hulladéktá-
roló Kft. 2018-as üzletviteli programját és annak a költségvetési 
eszközök idei felhasználására vonatkozó külön programját is. 
Magyarkanizsa község kíváncsian várja, hogyan fog működni a 
rendszer, mondta az ülés utáni összefoglalójában Miloš Kravić, 
a községi képviselő testület elnöke.

– Egy minden tekintetben korrekt testületi ülésen vagyunk 
túl, amelyen a hatalmi és az ellenzéki koalíció is egyetértésben 
szavazott. Fontosnak tartanám kiemelni a szabadkai Regionális 
Hulladéktároló Kft.-vel kapcsolatos napirendi pontokat, mivel 
annak hamarosan meg kell kezdenie a számunkra még sok is-
meretlent rejtő  működését. A mi községünk három irányból is 
fokozott terhelésnek lesz kitéve, hiszen a Törökkanizsa, Csóka 
vagy Zenta irányából érkező hulladékot a mi útjainkon kell át-
szállítani, de bízunk abban, hogy a jó állapotban lévő útháló-
zatunk kibírja ezt a terhelést is, ami gyakorlatilag a hamarosan 

induló próbaüzemeléssel már be is bizonyosodik. Ehhez kapcso-
lódóan büszkén mondhatom, hogy az  egyetlen olyan község va-
gyunk Szerbiában, ahol nincsenek illegális szemétlerakó helyek. 
Ez a hulladékgazdálkodással foglalkozó intézményeink becsü-
letére is válik, de alátámasztja azt is, hogy polgáraink tudatosan 
is odafi gyelnek arra, hogy környezetük úgy nézzen ki, ahogyan 
most is kinéz.  

Az ülésen zöld fényt kapott a Komunalac Kommunális Szol-
gáltató Közvállat idei üzletviteli programjának első módosítása 
és a vállalat kollektív szerződése is. Felmentették tisztségéből 
Dukai Annát, a helyi közösségi önkormányzati bizottság eddigi, 
nyugállományba vonult elnökét, helyére Milovanović Mariját, 
a Községi Közigazgatási Hivatal vezetőjét nevezték ki. 

A képviselői kérdések a testületi ülés 12. napirendi pontja-
ként szerepeltek. Többen felvetették azoknak a helyi közösségi 
elnököknek az összeférhetetlenségét, akik egyúttal a képviselő 
testület tagjai is. Néhányan kifogást emeltek a hóeltakarítás mi-
att, ami szerintük nem volt megfelelő. Bacskulin István horgosi 
képviselő egy Szent Orbán szobor felállításának szándékát jelen-
tette be, amellyel kapcsolatban hamarosan kérni fogják a községi 
illetékesek jóváhagyását. Bödő Sándor

Elfogadták a mezőgazdasági területek 
elszántására vonatkozó rendeletet

– XVIII. rendes ülését tartotta Magyarkanizsa község képviselő testülete –
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Községünk területén egyre több a 
segítségre szoruló idős és a szociáli-
san hátrányos helyzetű polgártársunk. 
A Szociális Központ sokrétű feladata-
iról, a munkájuk során felmerülő gon-
dokról beszélgettünk Telek Krisztina 
igazgatónővel, aki az elmúlt év áprili-
sától vezeti ezt a községi alapítású in-
tézményt. Bízunk abban, hogy a köz-
pont munkájába ennek az interjúnak 
is köszönhetően nagyobb betekintése 
lesz a kanizsai embereknek. Nagyon 
fontos és tiszteletre méltó munkát vé-
geznek, gyakran mostoha feltételek 
mellett.

– Milyen feladatokat lát el a Szoci-
ális Központ?

– Egyrészt az állam által ránk ru-
házott feladatokat, amelyek az ország 
minden községében azonosak, másrészt 
az önkormányzat ezen felül olyan több-
letjuttatásokat, szolgáltatásokat biztosít 
a felhasználóinknak, amelyekről Szer-
bia délebbi községeiben hírből, ha hal-
lottak. 

– Melyek ezek a plusz szolgálta-
tások?

– A Vöröskereszttel karöltve a köz-
ség működtet egy népkonyhát. Ez mel-
lett fontos feladat az idős, segítségre 
szoruló emberek gondozása. Konkré-
tan, a segítségre szoruló embereket a 
munkatársak ápolják, segítenek tűzifát 
aprítani, bevásárolni és általában elvég-
zik a ház körüli munkákat. A harmadik, 
az önkormányzat által ránk ruházott 
feladat a kanizsaiak körében Bárka 
néven ismert Szociális Védelmi Szol-
gáltató Központtal való szoros együtt-
működés. Kihangsúlyozom, hogy ezek 
nem államilag előírt kötelezettségeink, 
hanem az önkormányzat anyagi lehető-
ségeinek köszönhető szolgáltatások.

– Magyarkanizsa községben kö-
rülbelül hány szociális segélyben ré-
szesülő ember él?

– Megközelítőleg 1200 polgár ré-
szesül állami szociális segélyben, de 
ez a szám az elmúlt egy évben 250-nel 
csökkent.

– Mi az oka ennek a jelentős csök-
kenésnek, hiszen a gazdasági helyzet 
éppen az ellenkezőjét sejtetné?

– Tavaly a májusi terepmunka során 
több visszaélést tapasztaltunk és ezek-
től a személyektől megvontuk az állami 
segélyt.

– Ezt a terepmunkát nem lehetett 
volna korábban is elvégezni?

– Jogos a kérdés, de a korábbi évek-
ben egyszerűen nem volt erre kapacitá-
sa a Szociális Központnak. Gondoljunk 
csak a két-három évvel ezelőtti migráns 
válságra. Minden erőnket lekötötte az a 
feladat. 

– Az egyre bővülő feladatkörök 
elvégzésére van-e elegendő szak-
munkatárs?

– A községünk lélekszáma és egyéb 
más kritériumok alapján az államnak 
kilenc dolgozó bérét kellene, hogy fe-
dezze. Ezzel szemben csak öt foglal-
koztatott fi zetését biztosítja.

– Mi ennek az oka?

– A más területeken is óriási gondot 
okozó létszámstop idézte elő ezt az ál-
datlan helyzetet. Bíztunk benne, hogy 
tavaly december 31-ével feloldják ezt a 
létszámstopot, de legnagyobb elkesere-
désünkre még egy évre meghosszabbí-
tották.    

– Gondolom, a határ közelsége is 
óriási kihívások elé állítja a Szociális 
Központot.

– Igaz, a 2015-ös migránsáradat 
már elmúlt, de a határ közelében még 

kisebb számban vannak menekültek. 
Ebben az esetben különösen fontos 
kötelezettségünk a kiskorúakról való 
gondoskodás. A határ közelsége miatt 
ránk hárul a felderített embercsempé-
szet következményeinek enyhítése. A 
fenti eseteknek köszönhetően nagyon 
jó kapcsolatot, sőt nyugodtan mond-
hatom baráti viszonyt építettünk ki 
az UNESCO, az UNHCR, az orvo-

sok világszövetségének és a belgrádi 
menekültügyi hatóság munkatársaival. 
Kiemelném, hogy a helyi rendőrség is 
a nap 24 órájában a segítségünkre van 
szükség esetén. 

– A közelmúlt híre, hogy Marto-
noson illegális idősek otthonára buk-
kantak. Ezzel kapcsolatban mi az 
igazság?

– Így igaz. Egy házaspár öt épület-
ben embertelen körülmények között 
tartott idős embereket. Kvázi idősgon-
dozásként föltüntetve a működésüket, 
olyan borzalmas higiéniai viszonyok 
között éltek az idős személyek, hogy 
a sokat látott munkatársak is elször-
nyedtek a látottakon. A rendőrséggel 
karöltve felszámoltuk az illegális „idő-
sek otthonát” és megtörtén a bűnvádi 
feljelentés is. Köszönve a gerontológiai 
központnak és az egészségház gyors 
hatékony munkájának a kiszolgáltatott 
helyzetben lévő idős emberek helyzete 
egy nap alatt rendeződött.

– A szerbiai médiumokban egy-
re többet hallani a családon belüli 
erőszakról. Úgy tűnik, hogy már ná-
lunk is kezdik komolyan venni ezt az 
évtizedekig elhallgatott problémát. 
Községünkben mi a helyzet ezen a 
téren?

– Sajnos Magyarkanizsa községben 
is előfordul a családon belüli erőszak. 
Mi az újvidéki ún. biztonsági házba 
helyezzük el azokat a nőket, akiknek 
a testi épsége vagy akár az élete is ve-
szélybe kerül a házastárs vagy élettárs 
erőszakos viselkedése miatt. 

K.Sz.
Fotó: Puskás Károly

Egyre több a segítségre szoruló ember
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Falunapi ünnep-
ség keretében emlé-
keztek a horgosiak 
az 1848/49-es forra-
dalomra és szabad-
ságharcra és annak 
mártírjaira.  

A horgosiak tíz 
éve ünneplik már-
cius 11-én a falu 
napját, korábban ez 
a nap október 10-
én, Horgos második 
világháborús felsza-
badításának napján 
volt.  

– Horgos meg-
alapítása 1771. már-
cius 11-re datálódik, 
amikor Kárász Mik-
lós gróf megvette ezt a területet Mária Teréziától. Ezt az 
ünnepet egy évtizeddel ezelőtt tettük erre a napra. Március 
15-e közelsége okán néhány évvel ezelőtt ezt a két jeles 
napot összevontuk és együtt ünnepeljük. Mint mindig, ez-
úttal is két helyen koszorúztunk: a Kossuth-emléktáblánál 
és a Kárász család sírboltjánál a helyi katolikus templom 
épületében, ahol a falualapító Kárász Miklós mellett Ká-
rász Benjámin is nyugszik, aki a forradalom idején Szeged 
főispánja volt. Azt is tudni kell, hogy két héttel Kossuth 
halála után Horgoson egy utcát neveztek el róla, ami a mái 
napig az ő nevét viseli, annak egyik saroképületén van a 
Kossuth-emléktábla is. Az ünnepi műsor egy történelmi 
prezentációval kezdődött, amelyben bemutattuk Horgos 
alapítását és múltját, ami azért is különleges volt, mert a 
Kárász család egyik ifjú leszármazottja tartotta a bemu-
tatót. Őt egy másik bemutató követte, amelyben megis-
merkedtünk a Horgosról elszármazott színészekkel, majd 
a zene és a tánc vette át a főszerepet, amikor is a helybeli 
Bartók Béla Művelődési Egyesület tagjai, az óvodások és 
a Kárász Karolina Általános Iskola diákjai léptek közön-
ség elé, de bemutatkoztak a zeneiskola növendékei is. A 
Művelődési Ház előterében az érdeklődők egy kiállítást is 
megtekinthettek a falu múltjáról és jelenéről valamint a 80 
éves művelődési egyesületet is megismerhették a kiállított 
fotókon keresztül. A múltunk és jelenünk megismeréséből 
talán következtetni lehet arra is, milyen lesz majd a jö-
vőnk – nyilatkozta Sors Róbert, a falu első embere. 

A horgosiak anno kevés információval rendelkeztek 
a forradalmi történésekről, mondta Vass Zoltán horgosi 
történész.  

– Magáról a forradalomról, annak kitöréséről és ala-
kulásáról csak késve értesültek, hiszen az információk 
áramlása közel sem volt olyan gyors, mint manapság. 
Jobbágyfaluról lévén szó, a horgosiak nem is igazán 
értették a korabeli törvényeket, ebből eredően magukat 

az eseményeket sem. Az egyház volt az, amely szinte a 
kezdetektől a forradalmi eszmék mellé állt, így papjain 
keresztül a templomokban tudatta az emberekkel, mi is 
történt, történik valójában, milyen átalakulások követ-
kezhetnek be. Az 1848/49-es forradalom és szabadság-
harc nagyon fontos, mondhatnám sarkalatos pontja nem-
zeti történelmünknek, mert ez volt tulajdonképpen a mo-
dern magyar nemzet megszületése. A forradalom idején 
szinte egy nap alatt megváltozott annak a fogalma, ki a 
magyar, ki a magyar nemzet tagja. Ez korábban kizárólag 
a nemességhez kötődött, a forradalmi vívmányoknak kö-
szönhetően azonban a nemzet egyfajta nyelvi, kulturális 
közösséggé vált, amelybe mindenki beletartozhatott, aki 
úgy érezte, hogy ott a helye. 

Március 15-i megemlékezés Horgoson
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A forradalmi eszmék mai vonatkozása-
iról Fejsztámer Róbert, Magyarkanizsa 
polgármestere, a község elnöke fejtette ki 
gondolatait.

– A mai korra átvetítve úgy gondolom, 
hogy annak a bátorságnak, összefogásnak 
és hazaszeretetnek kellene erőre kapnia 
az emberekben, ami a forradalmárokban 
annak idején lángra kapott. Természetesen 
ma nem szabadságharcról és szerencsére 
nem háborúról beszélünk, azonban az el-
vándorlás és egyáltalán azok az események 
kapcsán, amelyek az utóbbi években, sőt 
még mindig nyomasztják a vajdasági ma-
gyarságot, kellene párhuzamot vonnunk, és 
összefogva, egymás vállát megtámogatva 
szembenéznünk azokkal a kihívásokkal, 
amelyekkel manapság szembesülünk. Sze-

rintem ha ez megtörténne, amin mindig dolgozunk, és én 
is mint polgármester azon dolgozok a saját községem-
ben, akkor sokkal könnyebben és egyszerűbben tudnánk 
áthidalni a mai kor problémáit.

A horgosi megemlékezésen a Szabadkai Magyar Fő-
konzulátus, a Magyar Nemzeti Tanács, a Vajdasági Ma-
gyar Szövetség, a magyarkanizsai községi önkormány-
zat, a horgosi helyi közösség és a mórahalmi Kapocs 
Népfőiskola képviselői helyezték koszorúikat az emlék-
helyekre. 

Bödő Sándor
Fotók: Puskás Károly
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A 2018-as év a család éve, a legnemesebb, 
legjobb, legszebb emberi közösségé, amely a 
társadalom fennmaradásának alapköve, és be-
folyásolja mindannyiunk életét. E gondolattól 
vezérelve hirdette meg a Dobó Tihamér Képtár 
a Lehet, hogy testvérek vagyunk: te meg én? 
című rajzpályázatot a községi általános iskolák 
számára február elején. Rádióban és plakátokon 
történt a felhívás, amelyeket az iskolákban, If-
júsági otthonokban, városházán, hirdetőoszlo-
pokon helyeztek el. A pályaművek beadási ideje 
2018. március 2. volt.

A pályázat témája a családfa ábrázolása szaba-
don választott technikával. Csobanov Márta, a ga-
léria vezetője, az ötletadó és főszervező elmondta, 
hogy a mű nagysága nem lehetett kisebb az A3-as 
lapméretnél, az 5-ös rajzblokknál az olvasható-
ság érdekében. A munkákban segíthettek a tanítók, tanárok, 
a szülők, nagyszülők, illetve Aleksandar Oklobdžija rajzta-
nárt is bevonta a munka menetébe. Március 9-én 18 órakor a 
színház előcsarnokában került sor a 23 beérkezett pályaműből 
készült kiállítás megnyitójára. Ekkor derült ki, ki az a 12 diák 
a 23 alsós közül, akik a legkiemelkedőbb pályamunkát adták 
át. A kiállítást Csobanov Márta nyitotta meg a szép számban 
megjelent diákok, szülők, rokonok, pedagógusok jelenlétében. 
Az üdvözlés után elmondta, hogy a pályázat egyik célja volt 
a családi szálak szorosabbra fűzése a kutatás és a párbeszé-
dek folyamán, a rendszerező készség fejlesztése az idő térben 
való ábrázolásával, valamint, hogy a gyermek rádöbbenjen 
arra, ez a tevékenység egy örökös befejezetlen munka, se 
eleje, se vége. Ez gondolkozásra serkent, tágítja a látókört. A 
családfák nagyon látványosak: színes ceruzával, vízfestékkel, 
papírragasztással készültek. Fotókkal, dátummal illusztráltak, 
és háromdimenziós megoldás is megcsodálható, a homokóra, 
ami még szebbé teszi a kiállítást. Köszönetét fejezte ki a szü-
lőknek, a tanítóknak, a munkában való önzetlen támogatásért, 
mert segítségük nélkül ez a tárlat nem valósulhatott volna meg. 
Az értékelésben többek között ezek hangzottak el:

– Nem lett volna ildomos, helyezése-
ket osztogatni, mert mindenki családfája 
a szíve csücske. Fő mérvadó nem az ada-
tok mennyisége, hanem, hogyan dolgozta 
ki a diák a családfát, hogyan osztotta be 
a teret, és a kidolgozás minősége. Erede-
tileg a zsűri (Aleksandar Oklobdžija és 
Csobanov Márta) a 10 legjobbat akarta 
díjazni, de a munkák annyira szépek, si-
keresek, hogy végül 12 diákot jutalmaz-
tunk a szép kidolgozásért. Ők kapták az 
elismerő cédulákat a családfájuk rajza alá. 
Íme a nevük: Gulyás Botond 1. b, Papp 
Paula 3. d, Balog Áron 2. o, Berec Éva 
3. b, Gubi Anna 4. e, Farkas Petra 4. e, 
Hajas Ákos 3. c, Farkas Zsófi a 2. c, Pósa 
Gergő 3. c, Patarica Attila 3. c, Maráci 

Lara 2. d, Molnár Lilla 2. d. A tanítónők: Juhász Márta, Huszta 
Erzsébet, Füzesi Sára és Bajusz Rózsa. A nevek felolvasása 
után Márta ismertette a 12 diák ajándékát. Ez nem más, mint 
egy képzőművészeti szakkörön való részvétel a Dobó Tihamér 
Képtárban Csobanov Márta művészeti vezetővel, heti egy al-
kalommal 2018 áprilisa és májusa folyamán.

Összesen 6 foglalkozás lesz: 2 foglalkozás rajzolás, 2 fog-
lalkozás akvarell és 2 foglalkozás szabadon választott techni-
kával, saját eszközökkel.

– Jobb agyféltekésen rajzolunk – hangsúlyozta Márta. – Ez 
a rajzolás látványos és divatos technikája. Tehát ezen a szak-
körön azt tanulják meg a gyerekek, hogy az apró részleteket 
fi gyelembe véve hogyan lehet egy rajzot elkészíteni úgy, hogy 
minél élethűbb legyen.

Ezt követően a szülőket meghívta a galériába, hogy meg-
beszéljék, egyeztessék, kinek mikor felelne meg a foglalkozá-
sokra az időpont. A rajzolás mellett sok hasznos tanácsban is 
részesülnek majd a kis képzőművészek.

Mi a jövőkép? Évente szerveznek ilyen tárlatot, így fény 
derülne az eddig ismeretlen rokoni kapcsolatokra. És „család-
fa” klub is alakulhatna! Teleki M.

A családok éve

„Lehet, hogy testvérek vagyunk” tárlat 
előzetese és megnyitója
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A Prosperitati Alapítvány kiemelt jelentőségű, integrá-
tori szerepevállalással járó beruházásokat támogató pályá-
zatán a magyarkanizsai Geneza Kft. is nyertes pályázattal 
szerepelt. A cég telephelyén már folynak az új szárító- és 
raktárkapacitás építkezési munkálatai. 

A 24 évvel ezelőtt családi vállalkozásként beindított 
Geneza már a starton az élelmiszergyártók számára szük-
séges fűszerek és adalékok behozatalával kezdett foglal-
kozni. Profi lját azóta is megtartotta, de fokozatosan bő-
vítette a kínálatot, ma viszont már saját gyártósorokat is 
működtet. A céget továbbra is az alapító család, Szecsei 
Bús Klára, férje, Szecsei Fábián és most már lányuk is, 
Szecsei Karolina irányítja, de ma már kiváló szakembe-
rek és képzett dolgozók segítik őket céljaik elérésében. A 
folyamatban lévő beruházásról Szecsei Bús Klára tulajdo-
nossal és igazgatóval beszélgettünk el. 

Tulajdonképpen mire irányult a Geneza Kft. pályázata? 

– Pályázatunk kapacitásbővítést irányzott elő, konk-
rétan egy új szárítóvonal kiépítését és hozzá egy 3.000 
palettás raktárhelyiség létrehozását terveztük be. Kérel-
münk támogatásra talált, a beruházás munkálatai lassan a 
befejezésükhöz közelednek, talán egy hónap múlva elké-
szülünk vele és megkezdhetjük a gyártósor tesztpróbáját. 
Amennyiben minden jól alakul, májusban beindítjuk az új 
termelési vonalat. 

Az első gyártósor négy évvel ezelőtt kezdett üzemelni. 
Előtte elsősorban kereskedelmi tevékenységet folytatott 
a cég. 

– Igen, a fókuszban pedig az élelmiszeripari alapanya-
gok behozatala volt. Igyekeztünk elérni, hogy a szerbiai 
élelmiszertermelők mindegyikénél jelen legyünk valami-
lyen alapanyaggal. Noha saját termékkel nem tudtunk az 
üzletek polcain megjelenni, jó érzés volt tudni, hogy egy-
egy termékhez ezt vagy azt éppen mi adtuk hozzá, legyen 
az citromsav, glutaminát, szárított pasternák vagy éppen 
sárgarépa. Mindig is az volt a célunk, hogy ezt a portfóliót 
olyan szintre fejlesszük, ami eleget tesz a mai piaci elvá-
rásoknak, amit véleményem szerint teljességében sikerült 
elérnünk. A négy évvel ezelőtt beindított első szárítóvo-
nallal elindultunk a gyártói státusz felé is, az eltelt időszak 
pedig bebizonyította, hogy jó döntés volt. A Prosperitati 
Alapítvány mostani pályázata révén a gyártási kapacitá-
sunkat bővíteni tudjuk. 

A Geneza Kft.-ben jártunk

Májusra elkészül az új szárítóvonal
– Már kötik az integrátori szerződéseket a termelőkkel –
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Nyugdíjas óvónők, akik minden nőnapkor együtt ünnepelnek.
Fotó: Puskás Károly

Az újabb beruházást a piaci igények tették indokolttá? 

– Természetesen, hiszen adott egy vásárlói bázis úgy a 
hazai, mint a külföldi piacon, az ő igényeik kielégítése pe-
dig megköveteli, hogy állandó technológiai fejlesztésekben 
gondolkozzunk és mindig a legutolsó, modern techológia 
alkalmazásával gyártsuk biztonságos és jó minőségű termé-
keinket, mert csak ez szavatolja további piaci szereplésünket 
és technológiai fejlesztéseinket. 

Az integrátori szerepkör milyen változásokat hoz a 
cég és a termelők eddigi kapcsolatában?

– Elsődleges célunk a már meglévő termelők körének 
bővítése volt, hogy a környező településekről mindazokat a 
mezőgazdasági termelőket, akik számunkra potenciális be-
szállítóként tudnak megjelenni, bekapcsoljuk a folyamatok-
ba. A velük folytatott tárgyalások során leszerződjük a kul-
túrákat, ezen keresztül biztosítjuk a magokat, a növényvédő 
szereket, hogy számukra és számunkra is biztonságos terme-
lés alakuljon ki, amely a kivitel szempontjából is megfelelő 
minőségű végterméket eredményez. A kapacitás lefedéséhez 
azonban ki kell lépnünk ebből a 40-50 kilométeres körből, 
amiben eddig jelen voltunk. Ennek okán újabb termékek-
kel bővítettük portfóliónkat, mégpedig olyan nyersanyagok 
bevonásával, amelyek elbírják a nagyobb távolságokról tör-
ténő szállítást is. Ilyen lehet például a sütőtök, a káposzta, 
a pastermák vagy a sárgarépa, sőt már a paradicsomban is 
gondolkodunk. Mindez azt igényli, hogy egész Vajdaságból 

legyenek beszállítóink. Ez nem jelenti azt, hogy az itteni ter-
melőkre nem számítunk, de még mennyire! Mi elsősorban 
leveles zöldségek, fűszer- és gyógynövények szárításával, a 
gyökeres zöldségek feldolgozásával foglalkozunk, tudtom-
mal például mi vagyunk az egyetlenek Szerbiában, aki sár-
garépaszárítással is foglalkozik, ebből eredően szükségünk 
van minden termelőre. A tavaly megszárított 2.000 tonna 
sárgarépa mennyiségét például az idén tovább szeretnénk 
növelni. 

Az új beruházások új dolgozók felvételét is megkövetelik.

– A Geneza az eddigi évek során mintegy 20-30 embert 
foglalkoztatott, az új kapacitások azonban további 20-25 
ember alkalmazását igénylik, ami egyébként a Prosperitati 
pályázatának is egyik feltétele volt. Mi az itt dolgozóknak 
jövőképet és továbbfejlődési lehetőséget kínálunk. Jómagam 
már most egy jó csapatot látok magam mellett, de már kivá-
lasztottuk azokat a dolgozókat is, akik majd az új gyártási 
vonalon fognak dolgozni.  

Február második felében a Geneza Kft. is megkapta az 
integrátori szerződések végleges változatát és azonnal meg 
is kezdte a szerződéskötéseket a termelőkkel, amivel előre-
láthatólag a napokban végez is. Ettől függetlenül az egyezte-
tések már korábban megtörténtek, úgyhogy a termelők máris 
tudják, mire és milyen mennyiségű terményre számít tőlük a 
magyarkanizsai cég, de Szecsei Bús Klára kihangsúlyozta, 
hogy ha a gyártókapacitás megkívánja, újabb termelők je-
lentkezésétől sem zárkóznak el. Bödő Sándor
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Mivel mostanság igen csak sok házátalakítással és ház-
bővítéssel van dolgom, ebből kifolyólag jutott eszembe egy 
régebbi hamvába hót házbővítés-tervem különös esete. Va-
lójában – úgy igazából – nem is kértek fel e házbővítés el-
készítésére, én azonban személyes és izgalmas kihívásként 
éltem meg. 

Ivandinkić-Vuković Terezával, aki 2004 körül a valami-
kori Ádám-vendéglőben működő fénymásolóban dolgozott 
– ahová akkoriban gyakran jártam fénymásolni – egyszerű-
en csak elbeszélgettünk arról, hogy a kanizsai Budzsákban 
lévő Kotorska 16-os szám alatti házukat miként és mivel is 
szeretnék kibővíteni. Miután kiderült, hogy hol van a toldás-
ra már nagyon is megérett kis házuk, azonnal világossá vált 
számomra, hogy valójában egy az 1940-es években emelt 
tipikus kanizsai ONCSA-féle úgynevezett oldal-házzal van 
dolgom. A helyzet különlegességét csak fokozta, hogy az 
előzetes megbeszélések szerint maga bővítménynek sokkalta 
nagyobbnak kellett lennie az alapépületnél. Felmerült ben-
nem tehát a kérdés hogy és miként is hozzáállni 
egy olyan feladathoz, ahol van egy 5,5x10 méteres 
két szobát tartalmazó, bővítésre szánt, hosszanti 
oldalával utcán lévő kétvizes tetőzetű, vályogfa-
las házikónk? Régi bevett szokásom és építészeti 
elvem ugyanis, hogy bármilyen jellegű bővítés 
feladata is áll fenn, úgy adok hozzá a mindenkori 
meglévő régi egészhez, hogy a hozzáadással egy új 
„magától értetődő” egészet kapjak, melyben a régi 
épület-egész építőjellegű résszé válik. Ivandinkić-
Vuković-ék Kotorska utcai házának esetében ezt 
még tetézte azon építési kívánalom, hogy ha lehet 
minél egyszerűbben, és ami szintén nem volt el-
hanyagolhatatlan tényező, hogy minél olcsóbban 
legyen a bővítés kialakítható. Megvolt és kialakult 
hát a vázolt feladat, hogy a két szobát egy bejárat-
tal, nappalival, konyha-ebédlővel, kamrával és für-
dőszobával bővítsem, pontosabban mondva egé-
szítsem ki. A bővítés, melyet a telek mélységében 
de a ház utcai szélességében, tehát 7,9x10 méteres 
méretben képzeltem el, végül egy centralizált, egy 
középpontba helyezett cserépkályha köré felépített 
alaprajzot eredményezett. Maga a hozzáépítés tég-
lából készült volna és háromosztatú lett, ahol a két 
kisebb szélső traktusban a konyha és a kamra; illet-
ve a bejárat, az előtér és a fürdőszoba kapott helyet. 
A térszervező; a ház tényleges középpontját képe-
ző középső traktus volt a ház új szíve; a nappali-
ház az ebédlővel, a tűzhellyel, ahonnan lényegébe 
véve minden helység – így a két utcai meglévő szo-
ba is – nyílt. A háromosztatú hozzáépítés középső 
része fontosságánál fogva magasabb is volt, mint 
a két oldalsó, melyek lényegébe véve az anex fő 
kétvizes tetőzetének kisebb hajlásszögű vízcsende-
sítőknek megfelelő toldalékainak vehetők. 

Ez a tört vonalú toldalék tetőzet aztán merőlegesen met-
sződött az utcai tetőzetbe úgy, hogy azt áttörve egy kétvizes 
tűzfalas; archetipikus résszel az utcai homlokzatot is átvál-
toztatta – mintegy megújította. Az volt a szándékom, hogy 
a régi tető szervesüljön a megújuló ház tetőzetéhez, és úgy 
legyen annak alkotórésze, mintha eredetileg is, e koncepció 
szerint épült volna fel a kibővített ház, mely a kezdeti 36,59 
négyzetméterről 92,55 négyzetméteres háromszobás kis él-
hető és otthonos igazi alföldi lakóházzá változott. 

A jószántamból készített megoldás, mondanom sem kell 
talán, tetszést aratott (lásd az ábrát). A vázlatokat menten oda 
is adtam Terezának azzal a kitétellel, hogy ha végül építésre 
adnák a fejüket, feltétlenül keressenek fel. Hogy végül is mi 
történt velük, és mi lett további sorsuk – tudtommal külföldre 
készültek – soha nem tudtam meg, mert a várt megkeresés 
elmaradt… és időközben a fénymásoló is elköltözött. Így 
maradt el az archetípus továbbépítésének gyakorlati lehető-
ségének egy újabb; felajánlott kanizsai esélye...

Valkay Zoltán

Pusztába kiáltott építészet (XX. rész) 
– Egy budzsáki ONCSA-ház bővítésének kísérlete
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Hosszú-hosszú kihagyás után ta-
lálkoztam végre Martinnal. Kétszer 
is. A kórházba többet nem mehettem 
hozzá, mert az infl uenzajárvány mi-
att látogatási tilalmat vezettek be. 
Decemberben. Az utóbbi időben meg 
valahogy elmaradt a vizitem. Nagyon 
szégyenkeztem, lelkiismeret-furdalá-
som volt miatta. Nem jutott rá időm. 
Ezzel áltattam magamat. Vagyis: altat-
tam a lelkiismeretemet. Ilyen önzőek 
vagyunk. Én is. Nem tehetek róla. Job-
ban mondva: dehogynem. És mégsem 
teszek, teszünk. Éppen olyan közönyö-
sök vagyunk, mint a természet, amiben 
élünk. A maga képére formál bennün-
ket, tényleg? Érthetetlen. Éppen ezért 
hatványozott volt az örömöm, amikor 
abszolút váratlan módon gyors egy-
másutánban kétszer is szembe találtam 
magamat Martinnal.

Első ízben, amint megláttam – nem 
lelvén alkalmasabb szót rá – ledöbben-
tem. Nem akartam hinni a szememnek. 
Körömcseppig szorítottam a kezemet, 
s csak néztem, álmélkodtam, mert 
a látvány maga volt a csoda. A gyö-
nyörűség. Átbizsergett rajtam a hála, 
amiért ilyesmit is megélhettem. Ott 
állt előttem a szikrázó havas verőfény-
ben Martin. A tolószék sehol. Iringált 
a napsütés a belvárosi járdán, vissza-
tükröződtek a kirakatok, egy boltos 
kisasszony söpörte az üzlete küszöbét, 
taxi gurult a sarkon, az enyhülésben 
megereszkedett villanydrótokon csó-
kák gubbasztottak, nagy néha fék csi-
kordult, ment egy pizza futár, pöfögött 
a kis robogója, lélektani szempontból 
egyik képkocka sem volt tagadása a 
másiknak. Összeállt az egész dioráma, 

aminek kellős közepén a kerekes széke 
nélkül nézhettem Martint, a lefűrészelt 
lábút, a hajléktalant, aki mosolygott. 
Minden oka megvolt rá. Martinnak 
nem volt többé szüksége a nyomo-
rék kocsijára, mert két lábon állt, ho-
lott tudtam, hogy előtte mindkettőt 
amputálták. Hamarjában átvillant az 
agyamon: biztos műlába lehet, nem is 
egy, kettő. Ma már nem különösebben 
nehéz az ilyesmit beszerezni. Paróka, 
pótkávé, pótmama, pótférj, pótlábak: 
egyre megy. Pótolható minden. A min-
utum töredéke alatt cikkant át rajtam 
mindez, örvendetesen. Mind az öt ér-
zékemmel faltam a gyönyörűséget: a 
százkilencven centis Martin oldalán 
egy barna csíkos bundát viselő nő 
volt! Egymást karolták és mosolyog-
tak. A hölgy szakasztott mása volt a 
szobornak, ott helyben már tisztában 
voltam vele, hogy Martin feleségé-
hez van szerencsém, az ápolónőhöz, 
aki szépségversenyt nyert és utána 
szült két gyereket. A fi ú, ni csak – egy 
nagy, komoly, szemüveges egyetemis-
ta - ott ballagott velük, mellette a húga, 
ugyanolyan mint az édesapja, nem hi-
ába: apja lánya, vékony, magas, kon-
tyozott hajú szépségként virított. Csiz-
mája kopogott az aszfalton, és mintha 
a parfümjének az illatát is éreztem 
volna. Legalábbis ezt képzeltem, mert 
ettől a valószerűtlen csodának minő-
sülő látványtól szinte varázsütésre 
tavasz lett. Szagos márciusi, jóízű ta-
vasz, hogy elfutotta a bőrömet a meleg 
pírja, és muszáj volt a nyakamnál ki-
gombolnom a kardigánomat. Martin-
nal találkozott a tekintetünk. Én annyi 
boldogságot láttam ki belőle, ameny-

nyit embernél csak ritkán látni. Benne 
volt a szeme bogarában a jövő. A nagy 
tervek ígérete, a megelégedett maga-
bízás optimizmusa. És benne égett a 
szerelem tüze. Ahogy félresandított a 
bundás asszonyára, széles mosoly ült 
az arcára. (Mi a szösz, megcsináltatta 
a fogait is! Porcelán az mind, egy va-
gyon lehetett, és mégis…) Élvezhette 
az elbámulásomat, alighanem érezte a 
zavaromat, mert nem szólt, csak intett 
és valamit odamondott a feleségének, 
amire az rám emelte nagy pillás sze-
mét és csücsörítve puszit küldött, bele-
vörösödtem, olyan csábos volt. Tartóz-
kodóan köszörültem meg a torkomat, 
valami köszönésfélét produkáltam és 
oldalazón kerülve úgy tettem, mintha 
az utca másik oldalán lenne halasztha-
tatlan ügyem. Vállam fölött azért visz-
szasandítottam. Nem bírtam ki. Nehéz 
kitérni a csoda elől. Megérthető miért. 
Pláne, hogy végre a jóság köszön visz-
sza, nem pedig az élet démonibb, csú-
fabb, végletekig csigázott arcába kell 
néznünk. Elmenőben visszanéztem 
tehát és Martin is így okoskodhatott, 
mert egy srófra jár az agyunk, jó ideje 
tudom. Martin is visszanézett. Össze-
nevettünk. Két kópé. Aztán eltűntek a 
Nefelejcs utca trolibuszmegállója mö-
götti sarkon. Alighanem hazamentek. 
Esküdni mertem volna, ebédre rántott 
húst tálalnak majd a hófehér tányérok-
ba, amit Martin még az anyjától örö-
költ. Csak egy tört össze belőle, am-
úgy komplett az egész: ezt még Martin 
mesélte, az őszön, onnét tudom. 

Másodjára tegnapelőtt találkoztam 
Martinnal. Nem láthattuk egymást, le 
volt zárva a koporsója. Én vittem a lo-
bogót, Józsi – Martin hajléktalan cim-
borája – hozta a kopjás körösztöt. Egy 
fi atal, rosszkedvű pap meg egy másik 
öltönyös ember, valami hivatal kikül-
döttje, biztos a kerület szociális ügye-
ket bonyolító munkatársa kísértük ki 
utolsó útjára. Olcsó, pillekönnyű fej-
fán néhány ragasztott betű volt és a dá-
tum. Ennyi emlék maradt Martin után. 
Igazából nem is Martinnak hívták, 
csak én neveztem el annak. Egyébként 
úgy hívták, mint engem. Karcsi volt a 
neve. 

Pósa Károly

Martin végre lábra állt

Az az igazi jó ember, aki a szívét és az eszét egyaránt belevonja 
jósága tápláló forrásába. Harry Emerson Fosdick

Heti bölcsességünk
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A magyarkanizsai Gyógyfürdő első emeleti konferencia-
termében került sor pénteken délelőtt arra a nagyszabású sze-
mináriumra, amely a vízgazdálkodással és vízszolgáltatással 
foglalkozó szerbiai közvállalatokat célozta meg, de meghívást 
kaptak rá az ex-jugoszláv tagköztársaságok hasonló tevékeny-
séget végző cégei is. 

– A Certop több alkalommal szervezett már hasonló trénin-
geket, de ez más, mint az előzőek voltak. Ez azokat a közválla-
latokat érinti, amelyek vízgazdálkodással és vízszolgáltatással 
foglalkoznak. Eminens előadókat hívtunk meg erre az alka-
lomra az Európai Unióból, akik olyan témákat tárnak a hallga-
tóság elé, amelyek ma is nagyon időszerűek a vízművek tekin-
tetében. Mellettük dr. Sanda Nastić docenst is meghívtuk, aki 
egy új metódust prezentál majd a tréning résztvevőinek. Olyan 
előadókat is meghívtunk, akiknél már bevezették az új metó-
dusokat és a kontrolling rendszert, hogy mondják el, hogyan 
működik a rendszer náluk, ami alapjában véve feltárja azokat 
a rizikós helyzeteket, amelyekre egy vízműnek reagálnia kell. 
Ezekkel a módszerekkel a vállalat vezetői időben, mondhat-
nánk idejekorán megkapnak minden elemzésre szoruló infor-
mációt és adatot, hogy 
a reagálás azonnal és 
ne hónapok múlva tör-
ténjék meg. Tulajdon-
képpen ez a mai elő-
adás mottója. A Certop 
ebben olyan szerepet 
tölt be, hogy összeköti 
ezeket a metódusokat a 
szabványokkal, a szab-
ványosítással, mivel 
mi eleve menedzsment 
rendszerek tanúsításá-
val foglalkozunk, és ez 
a két dolog valahol fenn 
a csúcson egybefonó-
dik. A tréning a vállala-
tok fejlesztése, tevékenységük jobbá tétele érdekében történik, 
ami kihat az eredményességükre is. Mivel ez az első ilyen 
jellegű tréningünk, konkrét visszajelzéseink még nincsenek, 
de hiszem azt, hogy tavasszal már arról is beszélni tudunk – 
nyilatkozta Sándor Tibor, a Certop CO Kft. délkelet-európai 
igazgatója.

Az egyik előadó dr. Kicsi András, a Certop okleveles köz-
gazdásza volt.  

– Az én előadásom a szabványosítás és a benchmarking 
viszonyáról és összefüggéseiről szól. Szándékom az, hogy 
rámutassak az alapszintű szükségletekre, ugyanakkor rész-
letesebben is kifejtsem az irányítási rendszerek segítségét a 
benchmarking területén. A menedzsment irányítási szabvá-
nyok ugyanis sokban segítenek abban, hogy a benchmarking 
előkészületei hatékonyabbak legyenek, általa pedig az elvég-

zett munka is hatékonyabb, eredményesebb legyen, és hogy 
hamarabb rátaláljunk először is azokra az összefüggésekre, 
amelyek a bizonyos mutatók között fennállnak, de azokra 
a különbségekre is, amelyek a vállalatok között léteznek. 
Maga a benchmarking bizonyos üzleti mutatók összehasonlí-
tását fedi. Ilyen értelemben létezik teljesítmény benchmark-
ing, folyamat benchmarking vagy stratégiai benchmarking, 
közülük azonban leginkább a teljesítmény benchmarking a 
használatos. Ezek összehasonlítása adja meg, mely cégnél 
mely mutatók alapján kell bizonyos funkciókon javítani, 
hogy a többi cégnél tapasztalt eredményekhez hasonlót, ne-
tán jobbat érhessen el. Tapasztalatom szerint a világ legna-
gyobb részén már elfogadott benchmarking módszert már 
Szerbiában is egyre többen alkalmazzák, mivel általa gyors 
eredmények érhetők el. Konkrétan a vízgazdálkodás illetve 
a vízszolgáltatás kapcsán is össze lehet hasonlítani, hogy hol 
mennyibe kerül a víz köbmétere, miért van az úgy, hol kell 
esetleg többet fordítani az ivóvíz tisztítására, vagy hogy mi-
ért van az, hogy hasonló feltételekkel működő cégeknél a víz 
árában jelentős különbségek tapasztalhatók. 

Bálint Frigyes, a 
horgosi Tisza Menti 
Vízművek tanácsadója 
45 év tapasztalattal a 
háta mögött, amelyből 
21-et a vállalat veze-
tőjeként töltött el, úgy 
értékelte, hogy a trénin-
gek és szemináriumok 
nagyon sokat jelente-
nek a cégek működésé-
nek javítása terén.  

– Öt éve vonultam 
nyugállományba, de 
mivel a kapcsolataim 
meg voltak, úgy itthon, 
mint Magyarországon, 

úgy gondoltam, segítségére tudok még lenni korábbi vállala-
tomnak. Mi már az én időmben is foglalkoztunk a benchmark-
inggel, de fontosnak tartottuk azt is, hogy közelebbről megis-
merjük egymást, egymás tevékenységét, hogy lássuk ki mit, 
milyen tapasztalatot tud hozzáadni a munkánkhoz. A maihoz 
hasonló tréningek nagy segítséget nyújtanak a cégeknek. Egy-
részt az ember holtig tanul, tehát mindig van mit elsajátítania, 
másrészt azért is jók, mert nálunk ezek a közmű-szolgáltatások 
nincsenek kellőképp összefogva. Szerintem egyféle szövetsé-
get kellene létrehozni ezen a területen is, ami tovább vinné a 
dolgokat és javítaná azt a helyzetet, ami most van. 

A szeminárium résztvevőit a községi önkormányzat ne-
vében Miloš Kravić, a községi képviselő-testület elnöke is 
köszöntötte. 

Bödő Sándor
Fotó: Puskás Károly

A vízgazdálkodás és 
a vízszolgáltatás ellenőrzése

– Újabb nemzetközi szemináriumot szervezett a Certop CO Kft. és a Mediation Team Magyarkanizsán –
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S Ü S S Ü N K ,  F Ő Z Z Ü N K !S Ü S S Ü N K ,  F Ő Z Z Ü N K !

Fokhagymakrémleves
Hozzávalók: olívaolaj, 8 gerezd 
fokhagyma, só, fehérbors, 2 ek. liszt, 
1 l húsleves alaplé (leveskockából is 
jó), 2 dl tejszín, szerecsendió, reszelt 
sajt.

Elkészítés: az olajon megdinszteljük 
a vékony szeletekre vágott fokhagy-
mát, majd sózzuk, borsozzuk, végül 
rátesszük a lisztet. Figyelve arra, 
hogy a lisztes fokhagyma ne piruljon 
le, fokozatosan hozzáöntjük az alap-
levet. 15 percig főzzük, majd egy 
botmixerrel leturmixoljuk a levest. 
Mikor homogén állagú, hozzáadjuk a 
tejszínt és ízlés szerint a szerecsen-
diót majd további 10 percig alacsony 
lángon főzzük. Sajttal vagy pirított 
zsemlekockával tálaljuk.

Fahéjas-almás süti
Hozzávalók: 3 db kisebb alma, fa-
héj, 1 bögre porcukor, 1 bögre liszt, 
1/2 csomag sütőpor, 2 csomag vaníli-
ás cukor, 1 db tojás, 1 bögre tej.
Elkészítés: a sütőt előmelegítjük 
200-220 fokra. A tepsit kivajazzuk. 

A meghámozott almákat lereszeljük, 
fahéjas cukorral megszórjuk, majd 
állni hagyjuk, hogy levet eresszen. 
Annyi idő elegendő, amíg a tésztát 
bekeverjük. A lisztet összekeverjük 
a sütőporral. Hozzáadjuk a porcuk-

rot és a vaníliás cukrot, majd 
elkeverjük. A tojást felverjük, 
mintha rántottának készíte-
nénk, és ráöntjük a liszt-cu-
kor-sütőpor keverékére. Vé-
gül hozzáadjuk a tejet és fo-
kozatosan szép simára kever-
jük. Az almát jól kicsavarjuk, 
hogy minél kevesebb leve le-
gyen, és a tésztához keverjük. 
A masszát a kivajazott tepsibe 
öntjük és az előmelegített sü-
tőbe kb. 25-30 percig sütjük. 

Mindegy, mekkora a bögre, lényeg, 
hogy mindig ugyanazzal mérjük a 
hozzávalókat!

Túrós süti
Hozzávalók: a lisztes réteghez: 40 
dkg rétesliszt, 1 csomag sütőpor, 15 
dkg porcukor. A túrós réteghez: 1 kg 
túró, 4 db tojás, 1 pohár tejföl (kis 
pohár), 30 dkg porcukor, 1 csomag 
vaníliás cukor, 25 dkg margarin.
Elkészítés: a sütőport összekever-
jük a rétesliszttel és a porcukorral, 
majd 3 részre osztjuk. A túrót  ösz-
szekeverjük a tojásokkal, a tejföllel, 
a maradék porcukorral és a vaníliás 
cukorral. Aki szereti, tehet bele ko-
nyakba áztatott mazsolát is. Az el-
készült tölteléket 2 részre osztjuk. 
Egy nagyobb, magas falú tepsi alját 
alaposan kivajazzuk. Alulra teszünk 

egy adag kikevert lisztes cukrot, 
majd óvatosan elosztva ráteszünk 
egy adag túrós keveréket, úgy, hogy 
a liszt és a túró ne keveredjen ösz-
sze. így rétegezzük tovább, a tetején 
a lisztes keveréket egyenletesen el-
oszlatjuk. A 25 dkg margarint megol-
vasztjuk, és egyenletesen elosztva a 
tészta tetejére és oldalára adagoljuk 
egy kanál segítségével. Közepesen 
meleg (170-180 fok) egészen pirosra 
sütjük. A lisztből tészta lesz a túrók 
között, és nem kell sem nyújtódesz-
ka, sem nyújtófa.

Villámgyors 
bögrés-mákos

Hozzávalók: 1 bögre (2,5 dl-es) cu-
kor, 1 bögre tej, 1 db tojás, 1 bögre 
darált mák, 1 tk. sütőpor, 1 csipet só, 
1 bögre liszt, 2 ek. olaj, vaj és liszt a 
forma kikenéséhez.

Elkészítés: a sütőt előmelegítjük 180 
fokra. A cukrot összekeverjük a tejjel 
és a tojással. Apránként hozzáadjuk a 

darált mákkal, 
a sütőporral és 
a sóval elve-
gyített lisztet, 
majd beledol-
gozzuk az ola-
jat. Egy torta-
formát egyen-
letesen kike-
nünk vajjal, 
és megszórjuk 
liszttel. Bele-
töltjük a tész-
tát, és forró 
sütőben kb. 20 
percig sütjük.

Finomat, gyorsan, kevés pénzből
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Március 18-án VASÁRNAPI 
CSALÁDI EBÉD a népszerű 

CSABA DUÓVAL
Déltől várjuk Önöket!

Menü: csirkeraguleves ,sajtos rolád, szalon-
nás-velős tekercs, párolt marhaszelet vada-
san, vegyes köret és saláta.

A menü ára mindössze 600 dinár.
Jöjjön, érezze jól magát nálunk!
Helyfoglalás: +381637488149,
+381638807634



18

cmyk

A  L A K B E R E N D E Z Ő  R O V A T AA  L A K B E R E N D E Z Ő  R O V A T A

A zimankós télben már gondolkodhatunk arról, hogyan éke-
sítsük fel a kertünket, amint ideér a tavasz első lehelete. Aki-
nek van kertje, az tudja, milyen aprólékos és időt, erőt igénylő 
feladat, annak rendben tartása. A fűnyíráson, virágültetésen túl, 
gereblyézni kell a faleveleket, viszont az sem elhanyagolandó 
tényező, hogy hogyan néz ki a birtokunk! A naturális vonal volt 
jellemző az elmúlt évre, ami idén is folytatódni fog, a funkci-
onalitással karöltve. Ez például azt jelenti, ha van medence a 
kertünkben, akkor azt tegyük minél természetesebbé, sok-sok 
zöld növénnyel vegyük körbe. A bennünket körülölelő rohanó 
világot ellensúlyozva már nem elegendő, hogy a kertünk gyö-
nyörű legyen. Olyan helyet varázsoljunk belőle, hogy az teljes 
kikapcsolódást nyújtson nekünk egy fárasztó nap után. A laká-
sunk belső kényelmét kell kint is megalkotnunk, ami pluszt ké-
pez, az a szabadtér által kínált egyedi lehetőségek.

– Kültéri nappalik
Ez a fogalom nem túl rég jött be a köztudatunkba, de évről 

évre jelentősen erősödik. A trend, és az igények arra mutatnak, 
hogy a kertünkben is egyre inkább fontossá kezd válni az igé-
nyes bútordarabok, a színek, valamint a hangulatfokozó elemek 
összehangolása.

– Étkezés a szabadban
A nappali elnevezés nagyon találó, ám 

láthatóan két kertrész születik, ahol van 
hely és lehetőség rá. Egyik a házhoz közel 
eső teraszon, hogy ne kelljen sokat futkos-
nunk, ha hiányzik valami, ez ebédlőként is 
szolgál, valamint az előbb említett, a kert 
belsejében található tér, ahol teljes egészé-
ben feltöltődést nyújtó látvány ejt rabul 
minket. A kerti bútor gyártók is követik 
ezeket az igényeket, és természetesen a 
berendezési forma- és színvilág kifejlesz-
tésére is nagy hangsúlyt fektetnek. Megje-
lentek az üde színvilágú bútorok, melyek 
vidám hangulatukkal és karakteres meg-
jelenésükkel izgalmas teret biztosítanak 
nekünk!

– Különleges dekorációs elemek
Nagyon fontossá vált a mai egysíkú divat mellett, hogy ott-

honunk egyedi, stílusos legyen, és ide a kertünk is beletartozik. 

Az egyedi minták, izgalmas vízjátékok, egyedi kerti szobrok 
mind-mind a saját stílusunkat tükrözik. És nagy örömmel tapasz-
talom, hogy a tömegtermékek helyét egyre inkább átveszik az 
egyedi, minőségi, manufakturális berendezések, dekor elemek.  

– Kerti szerszámok
Lényeges feladat a kert rendbentartásához szükséges esz-

közök tárolása. Amennyiben ilyen hatalmas munkát fektettünk 
bele a kertünk megtervezéséhez és kiala-
kításához, akkor ez is fontos feladattá kell, 
hogy váljon, hogy mindezen eszközöket 
ízlésesen tároljuk. Ha van a házunknak 
olyan részlege, például pince, fészer, akkor 
nincs szükségünk másra, de ezt helyettesít-
heti egy faházikó is a kertünk végében.

– Fontos
Az ezerféle bútor, dekorációs elem, 

partykellék bűvkörében ne hagyjuk szem 
elől téveszteni, hogy a szabad ég alatt nyúj-
totta lehetőségek csak akkor lesznek igazán 
örömteliek és élvezhetőek, ha a környezet 
is e szerint alakítjuk ki. Alap az érzékekre 
ható tényezők, – mint a színek, formák, il-
latok, minták – fi nom összehangolása.

– Nemet a fűnyírásra
Amit még megfi gyelhetünk, hogy nőtt az igény a könnyen 

rendben tartható szabadterekre, ami annyit jelent, hogy inkább 
cserjék és díszfüvek, valamint szilárd burkolatok jellemzőek. 
Nem kell minden héten a fűnyírással bajlódnunk, és sokkal több 
idő jut a kerti pihenésre. 

– Ablak a természetre
Ha olyan kertünk van, amely nyitott a különféle rovaroknak, 

madaraknak és élőlényeknek, akkor sok izgalmas látnivalóval, 
érdekes élménnyel, és sokkal egészségesebb, természetközelibb 
környezettel tudhatjuk magunkat gazdagabbnak. Ebből az öko-
kertből természetesen sem a méhek, sem a lepkék sem a hasz-
nos cserjék, a saját termesztésű zöldségek, gyümölcsök nem 
hiányozhatnak. 

– Két különféle stílus
A két különböző stílust, viszont ötvözhetjük is, ha van rá ked-

vünk, lehetőségünk, hiszen, talán ez a legbarátságosabb út egy 
fenntartható életforma felé. 

Gyulai Özvegy Andrea lakberendező

Zöld oázis a ház körül
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Birkózás
A Potisje nyolc érme

A magyarkanizsai sportcsarnokban 
rendezték meg Vajdaság tartomány bir-
kózó bajnokságát a serdülők és a fi atal 
pionírok U13 korosztályában. A ma-
gyarkanizsai Potisje birkózói sikeresen 
szerepeltek ezen a két bajnokságban és 
összesen nyolc érmet szereztek, míg 
csapatversenyben mindkét korosztály-
ban a harmadik helyen végeztek.

A bajnokságon a serdülők korosztá-
lyában 10 klub 52 birkózója vett részt, 
a bajnoki címet a szabadkai Spartacus 
szerezte meg, második a Soko, harma-
dik a Potisje lett. A Potisje eredményei:

48 kg: 2. Losonc Szabolcs.
60 kg: 1. Vrábel Áron. 
71 kg: 2. Sarnyai Ákos.
A csapatverseny élcsoportja: 1. Spar-

tacus 144, 2. Soko 125, 3. Potisje 75 stb.
A bajnokságon a fi atal pionírok U13 

korosztályában 13 klub 81 birkózója 
vett részt, a bajnoki címet a nagybecs-
kereki Proleter szerezte meg, második a 
Soko, harmadik a Potisje lett. A Potisje 
eredményei:

30 kg: 1. Lengyel Kevin, 
2. Özvegy Dániel.
42 kg: 1. Lakatos Dávid.
55 kg: 1. Đorđe Graovac.
70 kg: 2. Teleki Dániel. 
A csapatverseny élcsoportja: 
1. Proleter 140, 2. Soko 131, 3. Po-

tisje 127, 4. Zenta 110 pont stb.

Birkózó Európa liga
A Zágrábban rendezett U15-ös kor-

osztályú birkózó válogatottak I. Euró-
pa liga tornáján 14 ország (Bulgária, 
Bosznia Hercegovina, Csehország, 
Görögország, Horvátország, Len-
gyelország, Magyarország, Moldávia, 
Románia, Svédország, Szerbia, Szlo-
vákia, Szlovénia, Ukrajna) vett részt, 
köztük Vajdaság válogatottjának tagja-
ként a magyarkanizsai Potisje négy bir-
kózója. Az első napon az egyéni küz-
delmeket, a második napon a csapat-
versenyeket tartották meg. Egyéniben 
a Potisje birkózói három érmet és egy 
ötödik helyet szereztek. Harmadik he-
lyen végzett Rekecki Botond (44 kg), 
Molnár Ferenc (62 kg) és Mosó Bálint 
75 kg), ötödik lett Berec Dávid (48 kg). 
Vajdaság válogatottjának eredményei: 
Svédország-Vajdaság 7:3, Románia-
Vajdaság 7:3, Vajdaság-Ukrajna 5:5, 

több tusgyőzelemmel Vajdaság vá-
logatottja nyerte meg a mérkőzést.        

Cselgáncs
Vadász Anna ötödik

A Belgrádban rendezett orszá-
gos felnőtt korosztályú cselgáncs 
bajnokságon sikeresen szerepelt a 
magyarkanizsai Partizan KOT Judo 
klub versenyzője Vadász Anna (70 
kg), aki az ötödik helyen végzett. 

Asztalitenisz
II. liga, Észak, 16. forduló, 

Győzött a Kanizsa
Magyarkanizsa: Kanizsa-Gusar 

(Sztapár) 4:1
Részeredmények: Sordje-S. Bajčev 

3:2, Miskolci-Popović 2:3, Nagy Néme-
di-Katanić 3:0, Sordje/Nagy Némedi-S. 

Bajčev/Popović 3:2, Sordje-Popović 3:1
Remek játékot nyújtva szerezte meg a 
győzelmet a Kanizsa csapata, egyéni-
ben Sordje két, Nagy Némedi egy győ-
zelmet aratott és párosban is diadalmas-
kodtak. A táblázaton tizedik a Kanizsa 
18 ponttal. 

A Potisje birkózói Magyarkanizsán

Vajdaság birkózó válogatottja Zágrábban

Vadász Anna és edzője Vadász Károly 
az országos bajnokságon Belgrádban
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Teke
II. Vajdasági liga, 

20. forduló,
A Kanizsa győzelme

Magyarkanizsa: Kanizsa-Golubinci 
5:3 (3151:3150)

Részeredmények: Szél-D. Štrapaje-
vić 0:1 (0:4, 534:576), Bata/Mijatov-
Jeftić 0:1 (2:2, 515:527), Barlog-Denić 
1:0 (4:0, 513:461), Bosznai-Matijević 
0:1 (2:2, 516:527), Szabó-Vojković 1:0 
(2:2, 544:540), Apró-B. Štrapajević 1:0 
(2:2, 529:519).

Drámai küzdelemben, szoros ered-
ménnyel szerezte meg a Kanizsa csapa-
ta a győzelmet és a bajnoki pontokat. 
A vendégek kezdtek jobban, az első 
két játékot megnyerték, majd a máso-
dik blokk döntetlenje után szépítettek 
a hazaiak, de még a vendégek előnye 
tizenhárom fa volt. Az utolsó blokkban 
ismét remekeltek a hazai játékosok, két 
győzelemmel és egyel több döntött fá-
val az utolsó eredményes gurítás után 
diadalmaskodtak. A Kanizsa hetedik a 
táblázaton 20 ponttal.

Kézilabda
Vajdaság Kézilabda Szövetség szer-

vezésében rendezett kézilabda bajnok-
ságon az utánpótlás korosztályú, tizen-
két éves vagy fi atalabb fi úk korcso-
portjában a Szuper ligában, a harmadik 
tornát Adán rendezték meg, amelyen 
pályára lépett a Kanizsa csapata is.

A Kanizsa eredményei, Kanizsa-Vr-
bas 4:16, Kanizsa-Prigrevica 10:21

A táblázaton első a Lavovi 11 pont-
tal, hetedik a Kanizsa 2 ponttal.

Labdarúgás
Új vezetőség a Potisje élén
A magyarkanizsai Potisje Labda-

rúgóklub a községi sportszövetség 
támogatásával megtartotta rendkívüli 
közgyűlését, amely egyúttal választási 
ülés is volt. A közgyűlésen Miloš Vido-
vić a klub elnöke beszámolt az elmúlt 
négy év munkájáról és eredményeiről. 
A Potisje 2014-ben a Tisza menti liga 
harmadik helyezettjeként jutott be a 
Szabadkai ligába, amelyben a 2016-
ban szerezte meg a bajnoki címet és a 
Vajdasági liga északi csoportjába ke-
rült. Ebben a ligában az első idényben 
sikerült megkapaszkodnia, majd tavaly 

az őszi idény végén az ötödik helyen 
végzett. Mivel a klub a magasabb szín-
vonalú játékra és eredményre helyezte 
a fő hangsúlyt, így annak megtartása 
és további emelése érdekében kényte-
len volt minél több vidéki játékost le-
igazolni, ezért végül az őszi idényben 
már csak egy hazai játékos szerepelt a 
csapatban. A bajnokság idei téli szüne-
tében majdnem az egész felnőtt csapat 
távozott a klubból, így a Potisje, mivel 
játékosok nélkül maradt kénytelen volt 
kilépni a bajnokságból és nem játszik 
a tavaszi folytatásban. Az elnök be-
számolt a klubban folyó utánpótlás 
csapatok munkájáról, a pénzügyi je-
lentés szerint a klub jelenlegi tartozása 
745.000 dinárt tesz ki, amelynek tör-
lesztésére igyekeznek megfelelő meg-
oldást találni. Ezután a közgyűlés elfo-
gadta a klub munkájáról és a pénzügyi 
eredményéről szóló beszámolót, majd 
az elnök, ahogy már előre jelezte be-
nyújtotta a saját és az igazgatóbizottság 
lemondását.

A választási bizottság szervezés-
ében a klub közgyűlése megválasztotta 
az új vezetőséget. A klub elnöke Tan-
dari Zsolt lett, aki egyúttal az igazga-
tóbizottság elnöke is, amelynek tagjai 
Apró Levente, Nagy Némedi Dániel, 
Papdancsó Igor és Milan Tutunović. A 
felügyelő bizottság elnöke Szögi Lász-
ló, tagjai Lackó Károly és Vajda Attila, 
míg a klub titkára Vajda Fángyó lett.

– Az új vezetőség legfontosabb fel-
adata, hogy az őszi idény kezdetére új 
felnőtt csapatot szervezzen és benevez-
ze azt a legalacsonyabb vagyis a Tisza 
menti liga bajnokságába. Az igazgató-
bizottságba saját korombeli vagy fi ata-
labb tagokat választottunk meg, akikkel 
sokáig együtt játszottam barátkoztam a 
csapatban, akikben biztos vagyok, hogy 
nem hagynak cserben, elvégzik a mun-
kájukat és együtt végre tudjuk hajtani 
feladatainkat, terveinket. Mivel kény-
telenek vagyunk nulláról indítani az új 
felnőtt csapat megszervezését, ezért az 
igazgató bizottsággal és az edzőkkel 
megbeszéljük, hogyan kezdjük meg 
a játékosok toborzását és folytassuk 
le ezt a szervezői munkát. Mivel több 
magyarkanizsai játékos a környékbe-
li klubokban játszik, így először őket 
próbáljuk meg hazahívni a csapatba, 
velük kezdjük meg az új csapatépítést, 
valamint ha kell új játékosokat leiga-
zolni, hogy legalább tizennyolc-húsz 

fős kerete legyen a csapatnak. Klubunk 
jövőre ünnepli megalakításának száz 
éves évfordulóját, ezért mindenképpen 
meg kell tennünk ezt a lépést, hogy új 
felnőtt csapatunk legyen, amely a baj-
nokságban játszik. Azt nem engedhet-
jük meg magunknak, hogy ilyen jeles 
évfordulóján a klubnak ne legyen fel-
nőtt csapata. Én jelenleg magyarorszá-
gi csapatban játszom, de mivel játékos 
pályafutásom vége felé járok, tervezem 
a hazatérést és ha szükség lesz a csapat 
rendelkezésére állok játékosként is. A 
klubban lehetőségeink szerint, a reali-
tás talaján igyekszünk maradni és nem 
tűzünk ki elénk megvalósíthatatlan cé-
lokat – mondta Tandari Zsolt.

Megkezdődött a tavaszi bajnoki 
idény az alacsonyabb fokozatú ligák-
ban is, amelyekben a községi csapatok 
a következő eredményeket érték el.

Vajdasági liga
Észak, 16. forduló

Mivel az adorjáni labdarúgó pálya 
az időjárási viszonyok miatt játékra 
alkalmatlan volt, így a mérkőzést Ma-
gyarkanizsán játszották le.

Eredmény: Tisza (Adorján)-Polet 
(Bácsordas) 2:0. A táblázaton első a Ti-
sza 34 ponttal.

Szabadkai liga
16. forduló

Njegoševo: Proleter-Horgos 1911 
2:0 A Horgos 1911 tizenötödik a táblá-
zaton 9 ponttal.

L. E.

Tandari Zsolt
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INGYENES 
APRÓHIRDETÉS!

Kedves Olvasóink!
Apróhirdetéseiket a kitöltött szelvénnyel 

együtt szerkesztőségünk címére juttassák el: 
24427 Tóthfalu, Kossuth utca 4/a

APRÓHIRDETÉS
ÚJ KANIZSAI ÚJSÁG

Név: ..................................................
...........................................................

Cím: ..................................................

...........................................................

...........................................................
A hirdetés szövege: ..........................
...........................................................
..........................................................
...........................................................
...........................................................
...........................................................
...........................................................
...........................................................
..........................................................

ApróhirdetésekApróhirdetések
Eladó legalizált családi ház Magyarkani-
zsán, Durmitorska 11.
Mob.: 064/610-98-91

Eladó vagy elcserélhető 7-es gázkály-
ha, kéményes.
Mob.: 064/080-42-65

65 éves özvegy nő betegápolást vállal. 
Ugyanitt két labrador kiskutya jó gazdit 
keres (fehér színű).
Mob.:063/821-34-18

Hétvégente discoba 2-3 személyes fu-
varozást vállalok megbeszélés szerint.
Mob.: 063/89-70-619

Betegápolást és főzést (akár cukro-
soknak is) vállalok Kanizsán vagy Né-
metországban! Ugyanitt kekszsütést is 
vállalok.
Mob.: 063/821-34-18

Eladó háromszobás családi ház kerttel, 
összesen 811m2, Kanizsán Karađorđe-
va 9. szám alatt. Ugyanott bútorok is.
Tel.: 024/4877-869

Adorjánon ház eladó. Valamint nagy ka-
pacitású gallyaprító.
Érdeklődni: 063/446-3-57

Olcsón: frizsider, bojler és konyhabútor, 
valamint új fa-festett ajtó.
Tel.: 024/874-234

Bálás bükkfa eladó.
Tel.: 024/4877-616
Mob.: 062/973-43-71

Eladó egy másfél szobás 45 m2-es 
II. emeleti lakás bútorral és garázzsal 
együtt. Érdeklődni: 062/19-00-140

Eladó Gorenje mosógép, alig használt 
150 literes mélyhűtő, 2 ringlis gázrezsó.
Mob.: 064/405-68-47

Ház eladó Magyarkanizsán. 
A Save Tekelije 42-es szám alatt. 
Érdeklődni: 063/89-49-376

Kanizsán eladó szürke színű Citroen 
Saxo, 2001-es kiadás. Ára: 1000 Eu
Mob.: 063/76-42-051

Magyarkanizsán eladó monofázisú mo-
tor redukátorral pálinkafőzőre vagy hús-
darálóra. Mob.: 063/88-59-156

Eladó gyalugép, több funkciót végez, 2 
motorral ellátva, kézi, villany gyalugép, 
kis cirkula és egyéb apró dolgok olcsón, 
sürgősen. Tel.: 024/874-162

Magyarkanizsán eladó lányos kerékpár 
24"-es kerékkel, 5 sebességes, fehér 
színű. József Attila 28.
Mob.: 063/88-59-156

Eladó: amerikai hím óriás fi atal postás-
galamb, régi írógép, új munkáscipő – 
40-es, villanyáram mérő. Hétvégenként 
fuvarozást vállalok discoba.
Mob.: 063/89-70-619

Eladó: két darab jó állapotban lévő női 
kerékpár, televízióasztal, rekamié, vas-
ból készült virágtartók és előszobafal.
Tel.: 024/4878-177

Eladó kitűnő állapotban lévő vaskapu 
350 cm széles, 2 m magas. Ára 300 Eu
Érdeklődni: 024/4877-679

Nappali szobába szekrény kedvező 
áron eladó. 
Érdeklődni a 063/84-36-357-es telefonon.

Magyarkanizsa központjában egyszo-
bás lakás eladó.
Mob.: 064/3-975-975

Magyarkanizsán eladó 3 drb 50 literes 
hordó (kék) és 1 drb 120 literes hordó 
(fehér). Mob.: 063/18-33-854

A múlt századi férfi -, nő-, apa-, 
anyaszerep jelentős változáson ment 
át. Napjainkban sokféle átmeneti sze-
reppel lehet találkozni. Például, ami-
kor az anya „fél-apa”, mert kereső is, 
és az apa „fél-anya”, mert besegít a 
háztartási teendőkbe is. Számos csa-
ládnál azonban a nagymamára hárul az 
otthon gondja.

A legfontosabb mégis az, hogy a 
gyermeknek legalább egy szeretet- és 
tekintélyforrása legyen. Fontos tudo-
másul venni, hogy a szeretet mellett 
lényeges a tekintély is. A mai gyer-
meklélektan ismeretei fi gyelmeztetnek 
arra, hogy egyértelmű és megbízható 
tekintély nélkül nem lehet egészséges 
lelkületű gyermeket felnevelni.

Az egészségesen, növelően nevelő 
tekintély nem azt jelenti, hogy gyerme-
künk fölé tornyosuló hatalmasságnak 
és tévedhetetlennek mutatkozzanak a 
szülők, hanem ha gyermekük kérdez, 
ők válaszolnak. Mégpedig úgy felel-
nek, mint akiknek világos és kiala-

kult nézeteik vannak a dolgokról, sőt, 
egyenrangú párbeszédre is hajlandóak.

A nézeteikben bizonytalan szülők 
kerülik a vitát, a párbeszédet. Ehe-
lyett általában kiabálnak, kijelentenek, 
csapkodnak. Ha azonban nem közve-
títenek gyermekeiknek nézeteket, érté-
keket, az éppen olyan veszélyes, mint 
ha véleményüket mindenáron rájuk 
akarják erőltetni.

Jó, ha a szülők gyermekeik kérdé-
seire folyamatosan, jót, és ha lehet-
séges, jól felelnek. Leghatásosabb, 
ha életükkel, magatartásukkal teszik 
ezt. Így nem veszítik el tekintélyüket 
a gyermekük előtt, hanem kiérdem-
lik a tiszteletet. Különösen úgy, hogy 
néha, amikor nem tudnak válaszolni a 
kérdésre, ezt be is vallják. Megígérik, 
hogy utánanéznek a dolgoknak és fel-
világosítják a gyermeküket.

A nagyszülőktől az unokák gondta-
lanabb szeretetet kapnak, erre is nagy 
szükségük van. Ősi, olthatatlan vágy-
gyal, búcsúzó ösztönnel meg akarják 

őket hódítani. Ezáltal megélhetik éle-
tük utolsó nagy örömét. Sokszor ere-
jükön felül is vállalnak feladatokat a 
családban, csakhogy láthassák az uno-
káikat. Jó, ha a szülők ezzel nem élnek 
vissza, és hagyják néha pihenni is a fá-
radékonyabb nagyszülőket.

A nagyszülőt sem jogosítja fel sajá-
tos helyzete arra, hogy energikusan, ál-
landóan beleszóljon az unokák nevelé-
sébe. Segítheti azt, de ügyelni kell arra, 
hogy ne kerüljön ellentétbe a szülők 
nevelési módszereivel. Érdemes tudni, 
hogy a gyerekek ösztönösen megérzik, 
mit szabad a nagyszülőknél, és mi a 
megengedett a szülők jelenlétében. 

Sokszor annyit kérnek a nagyszü-
lőktől, eszükbe sem jut, hogy ugyanazt 
a szüleiktől kérjék. Lehet az édesség, 
különös játék vagy későbbi lefekvés.  
A nagyszülők mást nyújtanak az uno-
káknak, és erre a „más”-ra szüksége 
van mind a két generációnak. Szere-
tetlenség volna megfosztani őket ettől.

Dukai Éva

A  P S Z I C H O L Ó G U S  R O V A T A

A nagyszülőkről
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Most mindent szavakba önthet, amit érez. 
Azaz önthetne, ha valami, talán valamilyen 
belénevelt gátlás, vagy szabály meg nem aka-
dályozná önt ebben.

Ha a szívében bizonyság van, és elköte-
lezettséget érez, akkor tűzön-vízen át képes 
kitartani a kedvese mellett. A hűségét jutal-
mazzák a csillagok.

A főnöke ideális, és ráadásul nagyon jó in-
dulattal van ön és a munkája iránt. Nem cso-
da, ha az irigyeinek ez szemet szúr: készüljön 
fel az áskálódásra!

A kedvese kijelentései, tettei fájón érinthe-
tik önt. Ennek ellenére próbálja meg megérteni 
őt: nem biztos, hogy ön ellen, sőt, talán nagyon 
is az ön érdekében teszi, mondja, azt, amit.

A kedvese általában hűvös és intellektuális, 
most azonban nagyon is energikus, és érzel-
mes. Ez önt felvillanyozza: még egy régi kap-
csolat is magas hőfokon izzóvá válhat most.

A munkáját egyre izgalmasabbnak és ér-
dekesebbnek érzi. A kollégákkal való kap-
csolata is egyre vidámabb: szinte egész nap 
együtt nevetnek.

Ön művészi érzékenységgel megáldott 
ember, tehát akár versben, vagy szépprózában 
is kifejezheti az érzéseit. Az ilyesmivel egy 
életre meghódíthat valakit.

Változások örvényében él, és ez még ak-
kor is így van, ha ön ezt észre sem veszi. De 
minél tudatosabb e téren, annál inkább a kezé-
be is veheti az irányítást.

A főnökével való jó kapcsolata segíti önt 
abban, hogy szabadabban megvalósíthassa a 
terveit, és az ötletességének a munkájában is 
teret adjon.

A munkája végre olyasmi, amit igazán hi-
vatásának érezhet. Ezt tekintse nagy szeren-
csének, mert bizony nem mindenkinek adatik 
ez meg az életében.

Uralkodó bolygója a Marssal alkot igen 
kedvező fényszöget: most a szokottnál is 
energikusabb, és ez a szerelmi kapcsolatán is 
meglátszik.

A szerelmi vagy társkapcsolata harmóni-
ájára a pénzszűke, vagy egyéb, anyagiakkal 
kapcsolatos gondok vethetnek fellegeket. A 
kitartás lehet a módszere.

– Pincér, melyik bort ajánlja a 
házassági évfordulónkra?

(Válasz a kiemelt sorokban)
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